ملخص الرسالة (Abstract)

قامت على أرض مصر والعراق القديمة ، منذ فجر حياة جنسنا البشري، تجربة حضارية هائلة دامت لآلاف السنين، خلال تلك السنين كان الإنسان المصري والعراقي القديم يقودا موكب الحضارة مبتكرا ومطورا ومعلما. آنذاك كانت ذرى العطاء الحضاري تترى على هذه الأرض.

فكثير من النتاج الفكري والمادي الذي تنعم به البشرية اليوم ؛ يعود في أصوله إلى تلك العصور الرائدة في التاريخ ؛ حيث ارتقى الإنسان المصري والعراقي القديم ، مكان الذرى في تاريخهم القديم حين اختراعوا الكتابة؛ فبهذا الاختراع نقل البشرية من عصور ما قبل التاريخ إلى العصور التاريخية، وجعل لحياتها إيقاع يتسارع ويتصاعد يوما بعد يوم في تحقيق التقدم والرقى ولذا.

انتشرت الصيغ والتراكيب الافتتاحية في أغلب النصوص والرقوم في مصر والعراق القديم ، وذلك خلال عصورهم التاريخية المختلفة ، بداية من عصر بداية الأسرات المصرية وفجر الأسرات السومرية حتى العصر اليوناني والروماني والأشوري مما يتضح معه أهمية هذه الصيغ والتراكيب في كافة الشئون الاجتماعية والاقتصادية والدينية والدنيوية ، عند الأفراد والملوك على حد السواء

ومن دراسة الصيغ والتراكيب الافتتاحية تبين أنها تعبيرات لا غنى عنها في الجانب اللغوي ، حيث لم يكد يخلو نص دينيى أو دنيوي شخصي كان أو رسمي من ذكر هذه الصيغ في مطلعها ، ولذا فقد أولها المصري والعراقي القديم أهمية كبيره، وليس الجانب اللغوي فحسب بل اعتبرت الصيغ الافتتاحية التي يفتتح بها الرسالة من الوسائل الدبلوماسية وأدب الحوار في التعامل مع الملوك والحكام في الأقطار الأخرى، ومن وسائل البروتوكولات المعرفة بين الدولة.



(Abstract)

Grew up on the land of the ancient Egypt, Iraq, since the dawn of life of our species, a huge cultural experience lasted for thousands of years, during those years, the ancient Egyptian and Iraqi man lead the creative and developer procession of civilization and a teacher. Back then, the peaks in succession tender civilization on this earth.

Many of the intellectual and material production enjoyed by humanity today; back at its origins to those leading in history Ages; where ancient Egyptian and Iraqi human elevated, pinnacles place in ancient history when Invent writing; Through this invention human transfer from prehistoric to historic times, and made to accelerate the rhythm of life and rising day after day to achieve progress and prosperity.

Spread formulas and compositions opening in most texts and Alrkom in ancient Egypt and ancient Iraq, during different historical ages.

it is beginning of the Egyptian dynasties and blew dynastic Sumerian even Greek and Roman times and Assyrian evident than with the importance of these formulas and structures in all social, economic, religious and worldly affairs, when individuals and royalty alike. It is the study of the formulas and compositions opening turned out to be expressions are indispensable in the linguistic side, , and therefore the Egyptian, Iraqi great importance, not only the linguistic side but considered formulas the opening, which opens with the message of diplomatic means and literature dialogue in dealing with the kings and rulers in other countries,



ملخص (البرير (اسة

Summary

Name/Emad Fekry Mohammed Gapalla

Date and Place of Birth/Cairo 3/12/1977.

Degree/Master.

Nationality /Egyptian.

Specialization /Egyptian.

Supervisor(s)/

Prof.Dr./ Mohammed Salah El-Kholy

Title of thesis/

Formulas and compositions opening in the administrative and Royal texts in ancient Egypt and ancient Iraq, analytical study compared (Abstract)

Grew up on the land of the ancient Egypt, Iraq, since the dawn of life of our species, a huge cultural experience lasted for thousands of years, during those years, the ancient Egyptian and Iraqi man lead the creative and developer procession of civilization and a teacher. Back then, the peaks in succession tender civilization on this earth.

Many of the intellectual and material production enjoyed by humanity today; back at its origins to those leading in history Ages; where ancient Egyptian and Iraqi human elevated, pinnacles place in ancient history when Invent writing; Through this invention human transfer from prehistoric to historic times, and made to accelerate the rhythm of life and rising day after day to achieve progress and prosperity.

Spread formulas and compositions opening in most texts and Alrkom in ancient Egypt and ancient Iraq, during different historical ages, it is beginning of the Egyptian dynasties and blew dynastic Sumerian even Greek and Roman times and Assyrian evident than with the importance of these formulas and structures in all social, economic, religious and worldly affairs, when individuals and royalty alike. It is the study of the formulas and compositions opening turned out to be expressions are indispensable in the linguistic side, , and therefore the Egyptian, Iraqi great importance, not only the linguistic side but considered formulas the opening, which opens with the message of diplomatic means and literature dialogue in dealing with the kings and rulers in other countries,



الاسم: عماد فكرى محمد جاب الله

تاريخ الميلاد: ١٩٧٧/١ ٢/٣ محل الميلاد: القاهرة

الدرجة: ماجستير

التخصص /أثار شرقية قديمة

المشرفون: الأستاذ الدكتور محمد صلاح الخولى

عنوان الرسالة:

الصيغ والتراكيب الافتتاحية في النصوص الإدارية والملكية في مصر والعراق القديم ملخص الرسالة (Abstract)

قامت على أرض مصر والعراق القديمة ، منذ فجر حياة جنسنا البشري، تجربة حضارية هائلة دامت لآلاف السنين، خلال تلك السنين كان الإنسان المصري والعراقي القديم يقودا موكب الحضارة مبتكرا ومطورا ومعلما. آنذاك كانت ذرى العطاء الحضارى تترى على هذه الأرض.

فكثير من النتاج الفكري والمادي الذي تنعم به البشرية اليوم ؛ يعود في أصوله إلى تلك العصور الرائدة في التاريخ ؛ حيث ارتقى الإنسان المصري والعراقي القديم ، مكان الذرى في تاريخهم القديم حين اختراعوا الكتابة؛ فبهذا الاختراع نقل البشرية من عصور ما قبل التاريخ إلى العصور التاريخية، وجعل لحياتها إيقاع يتسارع ويتصاعد يوما بعد يوم في تحقيق التقدم والرقى ولذا.

انتشرت الصيغ والتراكيب الافتتاحية في أغلب النصوص والرقوم في مصر والعراق القديم ، وذلك خلال عصورهم التاريخية المختلفة ، بداية من عصر بداية الأسرات المصرية وفجر الأسرات السومرية حتى العصر اليوناني والروماني والأشوري مما يتضح معه أهمية هذه الصيغ والتراكيب في كافة الشئون الاجتماعية والاقتصادية والدينية والدنيوية ، عند الأفراد والملوك على حد السواء

ومن دراسة الصيغ والتراكيب الافتتاحية تبين أنها تعبيرات لا غنى عنها في الجانب اللغوي ، حيث لم يكد يخلو نص دينيى أو دنيوي شخصي كان أو رسمي من ذكر هذه الصيغ في مطلعها ، ولذا فقد أولها المصري والعراقي القديم أهمية كبيره، وليس الجانب اللغوي فحسب بل اعتبرت الصيغ الافتتاحية التي يفتتح بها الرسالة من الوسائل الدبلوماسية وأدب الحوار في التعامل مع الملوك والحكام في الأقطار الأخرى، ومن وسائل البروتوكولات المعرفة بين الدولة.

